
1/2021 letnik CXXIII 21

DELO ČEBELARJA

sintetičnih učinkovin ali na bazi naravnih učinkovin, je 
najučinkovitejše takrat, ko v panju ni prisotne pokrite 
zalege. Z vprašanji, kako in s čim boste zatirali varoje, pa 
se obrnite na pristojnega veterinarja za čebele.

Drugače pa smo še vedno v času, ko čebele v gruči 
mirujejo, in to jim moramo omogočiti, kajti čebele zelo 
slabo prenašajo motnje, kot so ropot, prepih, padec 
temperature v gnezdu, sploh pa po pojavu prve zalege. 
Sam vedno pravim, da kar je dobro za mraz, je tudi za 
vročino, zato imam celo leto panje zapažene s penasto 
gumo debeline od 3 do 5 cm. Časopisnega papirja in 
kartona ne uporabljam več, saj se nista prilegala do 
oboda panja in tako nista zatesnila dovolj, zato se je 
pojavil prepih. Januarja vsa žrela panjev in prašilčkov 
odprem, da se odvečna vlaga, ki jo ustvarja družina ob 
prisotnosti zalege, lahko neovirano izloči iz panjev. S 
tem se izognem kondenziranju vlage znotraj panja ter 
posledično plesnivim satom.

Kot mentor čebelarjem začetnikom in krožkarjem 
vem, da je zaradi želje po nabiranju znanja in izkušenj 
čebele težko pustiti pri miru. Na stojiščih ta mesec 
nadzorujem samo delovanje električnega pastirja. 
Ko čebele ob izletnih dnevih razpustijo gručo, pa še 
preverim, če je slučajno kakšna družina propadla, da 
zaprem žrelo, tako da nimajo druge čebele vstopa v 

panj. Poberem satje in na grobo očistim podnico panja. 
Temeljiteje očistim spomladi.

Vzpodbuda k pridobivanju znanja
Zapomnimo si, da čebele pozimi mirujejo, čebelar 

pa ne! Januarja naredim letni plan dela s čebelami 
in načrt investicij. Ker ne moreš biti uspešen čebelar 
brez obvladovanja biologije čebel in varoj ter znanja 
o boleznih čebel, se v tem času izobražujem. Opravila 
pri čebelah morajo biti v skladu z dobro čebelarsko 
prakso. Ko čebelar začetnik usvoji te osnove, kar 
naenkrat vidi smisel v določenih ukrepih, ki jih čebelarji 
uporabljamo pri čebelah. Jaz v smehu rečem, da se 
zmanjša število vprašanj, ki se začnejo na »zakaj«. 
V sedanjih »koronskih« časih se je tudi povečalo 
število raznoraznih spletnih predavanj, ki se jih lahko 
udeležite. S tem ko se izobražujete, koristite sebi in 
svojim čebelam, pa tudi okoliški čebelarji bodo veseli, 
če boste uspešni s svojimi čebelami, saj ne boste 
povzročili ropanja in s tem kakšnih bolezni ali reinvazije 
varoj. Tistim čebelarjem začetnikom, ki še nimate 
inštruktorja, predlagam, da si ga poiščete. Če se le da, 
naj ima večletne izkušnje s čebelami in naj čebelari v 
istem panjskem sistemu kot vi. 

Na Uršlji gori, na 1699 metrov nadmorske višine, sta 
zimo 2019–2020 prezimili dve družini. Obe sta bili zelo 
lepi. Pri zdravljenju je bilo odpada minimalno, nekaj 
deset varoj. Glede na takšno nadmorsko višino je bila na 
gori zima zelo mila. Zaradi inverzije in skoraj nič snega 
ter veliko sončnih dni je matica zgodaj začela zaleganje. 
Čebele v obeh panjih so čez zime zasedale skoraj vse 
ulice. Na takšni višini je spremenljivo vreme stalnica. 
En dan je lahko 10 °C, že naslednji dan pa je –5 °C in pol 
metra snega.

Najbolj me je zaskrbelo marca, ko je bilo v panjih že precej 
zalege, zunaj pa je bilo nekaj dni –20 °C. Ampak sem se 
kasneje aprila precej oddahnil, saj je bilo ob pregledovanju 
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Stojišče na pašniku Izletni dan, čas za sublimacijo

Čebele na Uršlji gori
čebel vse v najlepšem redu. V panjih sem 21. aprila razširil 
prostor. Takrat sem dal v medišče deset neizgrajenih satov. 
Ker tedaj cesta do vrha Uršlje gore še ni prevozna zaradi 
snega, je bilo treba nesti vse potrebne stvari peš na goro, 
tako kot so to delali v starih časih. V celotni sezoni so čebele 
nabrale veliko cvetnega prahu, medičine pa skoraj nič. Temu 
je botrovalo res slabo in muhasto vreme celo leto. Veliko 
dni je bilo deževnih, oblačnih, meglenih in mrzlih, kar je 
na takšni nadmorski višini še precej izrazitejše. Čebele sem 
redno oskrboval s sirupom sladkorne raztopine. Dva- do 
trikrat na teden sva s punco Anjo peš odnesla na goro tri 
litre raztopine, na vsak panj po 1,5 litra. Lahko rečem, da 
je bilo porabljenih približno 100 kilogramov sladkorja za 
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dve družini. Meseca julija sem v panjih zatiral varoje in ob 
naslednjih pregledih podnice ni bilo zaslediti kakšnih varoj. 
V sredini septembra sem opravil zatiranje, čez dva tedna 
ponovil, a na podnicah še vedno nisem našel niti ene varoje. 
Zato se sprašujem, ali morda obstaja kakšna povezava med 
nadmorsko višino in pojavnostjo varoj. Ali jih morda motijo 
prevelike temperaturne razlike, ki se pojavljajo na takšni 
višini?

Sedaj sta obe družini zelo lepi in pripravljeni na 
prezimitev. Decembra sem vseeno še pokapal z oksalno 

kislino in preveril odpad varoj. Za konec naj povem, da 
smo v letu 2020 ob čebelnjak koroški čebelarji postavili 
še lesenega medvedka sladkosneda ter klop, ki nudi 
pohodnikom počitek ob gledanju pridnih čebelic. Vse, 
ki doslej še niste bili na naši Uršlji gori, pa vas vabim, da 
si le pridete pogledat najvišje ležeči slovenski čebelnjak, 
saj vas zagotovo ne bo razočaral. Prav tako pa vas bo 
navdušil tudi sam vrh, saj ponuja prijeten razgled na vse 
smeri.

Nejc Juvan
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Cerklje na Gorenjskem, ki so v akciji Moja dežela, 
lepa in gostoljubna, najlepše malo mesto, so spet lepo 
urejene, s polno cvetja, urejenimi zelenicami ter novimi 
zasaditvami dreves ob glavni cesti in v parkih. Kot 
je za podobo celovitega mozaika potreben sleherni 
kamenček, tako celotno podobo kraja gradijo drobne 

Občina Cerklje na Gorenjskem z rondojem  
z edinstveno skulpturo čebeljega satja

lepe malenkosti. Tako so na novem krožišču pri novem 
zdravstvenem domu v Cerkljah zasadili cvetje in 
grmičevje, krasi pa ga skulptura čebeljega satja, ki jo je 
izdelal Milan Šinkovec. Kot je povedal cerkljanski župan 
Franc Čebulj, je bila skulptura postavljena v čast in znak 
spoštovanja kranjski čebeli in praznovanju ČD Cerklje, ki 

je leta 2020 praznovalo 100-letnico 
obstoja in delovanja. Društvo je bilo 
ustanovljeno 29. januarja 1920, danes 
pa ga vodi predsednik Miha Štular. 
Vasi pod Krvavcem se ponašajo 
z bogato čebelarsko zgodovino. 
Na območju občine Cerklje na 
Gorenjskem čebelari 82 čebelarjev z 
okoli 900 čebeljimi družinami. Na 
OŠ Davorina Jenka deluje čebelarski 
krožek pod mentorstvom Borisa 
Jereba. Pred kratkim so dokončali 
nov čebelnjak in urejanje medovitega 
vrta za osnovno šolo. Takšnega 
rondoja še ni v Sloveniji.

Janez Kuhar


